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Végre egy kicsit kitárultak az elmúlt másfél évben bezárult ajtók. Az elmaradt 
programok sokaságát igyekeztek pótolni a települések, hiszen mindenütt 
fontos cél, hogy egy kis kikapcsolódási lehetőséget kínáljanak kicsiknek és 
nagyoknak.
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Az elmúlt másfél évben a kézfertőtlenítés, a maszkok és a ko-
ronavírus statisztikáinak bűvkörében éltük az életünket, és 
nagyon sokan a négy fal közé szorultak. Sok mindenről le 
kel lett mondanunk, többek között azokról a kikapcsolódási 
lehetőségekről is, amik megfűszerezik a mindennapokat. 
Egy kicsit azonban fellélegezhettünk, és a nyár lehetőséget  
adott a találkozásokra és a kikapcsolódásra. Ahogyan a jár-

vány ügyi szabályok megengedték, a TEIT-hez tartozó telepü-
lések önkormányzatai is elkezdték megszervezni a következő 
hónapok programjait. 

Tárogatószó a Dunán, kemencében sült kenyérlángos, 
pacalfőző verseny – színes programokat ígért a nyár  

a Duna bal partján is

Foktő
A foktői nyári programok sorában az első a június végi gyerek-
nap volt. Az előző évben született gyerekeket mindig április-
ban köszöntik, de sajnos ez idén elmaradt. „A gyereknappal 
együtt ezt a szép hagyományt is pótoltuk. A falu faragott életfá-
jára felkerültek az előző évben született gyerekek nevei, az életfa  
köré pedig rózsákat ültettek a szülők” – tudtuk meg Battáné 
Pálfi Erzsébet alpolgármestertől. 
A település polgármestere, Bakai Károly elmondta, a júli us  
első szombatjára beharangozott falunapot sajnos le kellett 
mondaniuk. „1500-2000 ember szokott megfordulni ezen a 
rendezvényünkön, ezért ezt most nem tudtuk megtartani. Azért,  
hogy ezt pótoljuk, és lehetőséget teremtsünk a kikapcsolódásra, 
augusztusra terveztünk egy kispályás focibajnokságot, és egy kis 
közös főzést a helyieknek. Összetartó a közösség, nagyon aktívak.” 
– tette hozzá Bakai Károly. 

Szeptemberben a szüreté volt a főszerep. Ez is régi hagyomány 
már a település életében. Együtt kimennek, leszedik a szőlőt, 
majd feldolgozzák, a program pedig egy kis mulatsággal zárul. 
Továbbá a hagyományokat őrizve októberben a kukoricafosz-
tás és morzsolásra is sokan érkeztek tájházukba.

Dunaszentbenedek
A nyári programok sorában az első a katolikus templom bú-
csúja volt július 11-én. Ez azért is nagyon fontos esemény a 
település életében, mert az érseki szentmise keretében harang-
szentelésre került sor. 
Július utolsó hétvégéjén rendezték meg a Lovasnapot, ahol 
ezúttal is gyönyörű lovakat, fogatokat és izgalmas versenyeket 
láthattak az érdeklődők. „Ez már több mint tíz éve hagyomány 
Dunaszentbenedeken, nagyon népszerű program. De a legfontos-
abb nem is az, hogy ki lesz a leggyorsabb, a legügyesebb, hanem 
a lehetőség, hogy találkozzanak a környék lovasai. Idén talán ez 
még lényegesebb volt, mint valaha” – tette hozzá Vargyas Mihály  
polgármester. 
Szeptember első hétvégéjére tervezték a benedeki falunapot, 
ahol az egyik legnépszerűbb program minden évben a hagyo-

mányos főzőverseny. Ezúttal is családok, baráti társaságok 
mér hették össze ügyességüket a fakanálforgatásban.
Szeptemberben tartották meg a látványos szüreti felvonulást 
is. Választanak bírót és bírónét, és a résztvevők megismerhetik 
ennek a szép szokásnak a hagyományos ceremóniáját. 

Bátya
„Bátyán ezen a nyáron egy új hagyományt teremtettünk. Július-
ban rendeztük meg a családi pikniket, ahol összegyűlt a telepü-
lés apraja-nagyja. Kicsiknek és nagyoknak egyaránt szerveztünk 
programokat azzal a céllal, hogy kikapcsolódási lehetőséget nyújt-
sunk a helyi közösségnek” – hangsúlyozta Fekete Csaba pol-
gármester. 
A tematikus baba-mama klub a nyári időszakban is várta az 
anyukákat és csemetéiket a Faluházban. Minden foglalkozást 
egy-egy témakör köré építenek fel. A következő hetekben öl-
béli játékok és kerekítő is várja az érdeklődőket, de többek 
között a hordozókendőről is megtudhatnak számos érdekes-
séget a résztvevők. 
A fenntarthatóság fontosságát szem előtt tartva rendeztek 
elsőként Zöld Falunapot Bátyán szeptemberben, amely a 
Life projekt záró eseménye volt. Számos programmal várták 
az érdeklődőket a környezetvédelem jegyében szervezett ese-
ményre. 

Dunapataj
Számos kikapcsolódási lehetőséget kínál a szelidi nyár is. Jú-
lius elején a sporté volt a főszerep, hiszen egy kispályás lab-
darúgó kupának adott otthont Dunapataj. Július 31-én a ne-
vetés került középpontba, ugyanis Aranyosi Péter humorista 
szórakoztatta a Szelidi Turisztikai Központ közönségét. 
Idén tizedik alkalommal került sor a Szelidi-tavat megkerülő 
futásra. A többféle pályahossz lehetővé tette, hogy a kezdőktől 
a profi sportolóig bárki rajthoz állhatott a versenyen augusz-
tus 7-én. 
A Szelidi Kulturális Központ kínálatából is érdemes volt válo-
gatni. Augusztus 14-én nótaesttel, augusztus 20-án pedig kul-
turális, szórakoztató és szabadidős rendezvényekkel várták a 
közönséget. 

Tartalmas programok a TEIT 
településeken
Folytatás az  1. oldalról 

Végre egy kicsit kitárultak az elmúlt másfél évben bezárult ajtók. Az elmaradt programok sokaságát igyekeztek 
pótolni a települések, hiszen mindenütt fontos cél, hogy egy kis kikapcsolódási lehetőséget kínáljanak kicsik
nek és nagyoknak. Emellett elsődleges szempont volt az is, hogy elkezdjék újjáépíteni a közösséget, melynek 
tagjait bizony a pandémia elszigetelte egymástól.
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„A Pataji Ősz méltán a környék leghíresebb falunapjai közé so-
rolható. Nemcsak azért, mert nagyon színes a programok palet-
tája, hanem azért is, mert ekkor rendezzük meg az országos hírű 
pacalpörköltfőző versenyt, ennek az ételnek a mestere, Gyimesi  
József emlékére.” – emelte ki Schill Tamás, a Pataji Múzeum 
vezetője. A háromnapos falunapra idén szeptember 10-12. 
között várták az érdeklődőket, ahol többek között Neoton 
koncert is szerepelt a programkínálatban

Kalocsa
Kalocsán a zene és a paprika is fontos szerepet kap a prog-
ramkínálatában. Július 31-én Cserey József születésének  
100. évfordulójáról emlékeztek meg tisztelői. A népdal kö-
rök találkozójával felelevenítették az elismert zenetanár, nép-
dalgyűjtő alakját, aki több helyi iskolában is tanított, és fél 
évszázadon keresztül fontos szerepet töltött be a kalocsai ze-
neoktatásban. 
Augusztus  24 – 29. között a Hungarian Trombone Camp 
fesztiválnak adott otthont a város. A harsonatáborban ha-
zai és külföldi professzoroktól tanulhattak a résztvevők. A 
zenekedvelő közönség számára pedig igazi csemege volt au-
gusztus 27-én a Szolnoki Katonazenekar koncertje. 
Hogy mennyire büszkék a kalocsaiak a paprikára, jól bizo-
nyítja, hogy minden évben fesztivált szerveznek a sárközi  
emberek piros aranyának. Az ünnep része az a főzőverseny 
is, ami a paprikás ételek körül forog, de fontos szerep jut a 
népművészetnek is. A Kalocsai Paprikafesztiválra szeptem-
ber 10-12 között várták az érdeklődőket. Idén is nagyszabású 
főzőversenyek, neves fellépők és számos gyerekeknek szánt 

program is szerepelt a színes kínálatban a Csíplek Kalocsa – 
Paprika Piknik palettáján. Az érsekkertben a három nap alatt 
több mint 6000 vendég fordult meg, a repülőtéren a Halott 
Pénz koncerten pedig egyidejűleg mintegy 5.500 néző vett 
részt. 
A város a jövőben Szülővárosom Kalocsa címmel olyan ren-
dezvény szervezését is tervezik, amelyekkel egy az innen 
elköltözötteket is megszólítják, ezzel szeretnének egy bázist, 
találkozási lehetőséget biztosítani számukra. A szervezésbe, 
népszerűsítésére pedig nagyköveteket is föl fognak kérni.

Az élet a Duna jobb partján is színes és tartalmas volt  
az elmúlt hónapokban

Pusztahencse
Családi nap fogadta július végén a lakosságot, amelyen főző-
versenyen mérhették össze a résztvevők gasztronómiai tudásu-
kat, valamint a labdarúgás kedvelőit kispályás foci várta. A 
gyermekek számára játszóházzal, aszfaltrajz-versennyel, arcfes-
téssel készültek, délután pedig a Galiba Társulat Színház 
előadását láthatták, este nyolc órától pedig a Joy Zenekar biz-
tosította a talpalávalót a szórakozni vágyóknak.
Ősszel is alkalmuk nyílt a pusztahencseieknek a kikapcsoló-
dásra, hiszen szeptemberben az Óriásbábos utcaszínháznak 
köszönhetően táncosok, főpárjaik, csőszlegényeik, csőszlánya-
ik díszes kocsikon körbe járták a falut, kézműveskedés, ma-
gyaros játszóház és zenés program várta a kicsiket. Tóth Lajos 
Puszta ötös lovasbemutató és a néptánc csoportok előadása is 
a hagyományőrzést hivatott szolgálni ezen a napon, amelyet 
művelődési házukban bál zárt.

Dunaszentgyörgy
Hamisítatlan Szüreti Nap hivatott mutatni: a település lakói 
igazi közösségként tartanak össze minden rendezvényen, nem 
volt ez másképp október 2-án sem, Falunapukon.
Főzőverseny, kézműves foglalkozás, kispályás labdarúgó tor-
na, bábszínház, szüreti felvonulás színesítette programjukat. 
A fellépők között a Vadrózsa Népi Együttes, Oszvald Mari-
ka és a Cairo együttes szerepelt, az estét a Főnix Boys zenekar-
ral zárták.

A Vadrózsa Népi Együttes az idei évben nemcsak saját tán-
cosai számára, hanem külsős résztvevőkkel kiegészülve tartot-
ta meg nyári táborát a Faluházban augusztus 9. és 13. között,
több mint negyven táncos részvételével. A kicsik főként gyer-
mekjátékokat tanultak, a nagyok a bukovinai székely táncok 
lépéseit sajátították el.
A Nemzetközi Fúvós Napok Fesztivál programsorozat része-
ként Dunaszentgyörgyön is várták a zenekedvelő érdeklődő-
ket. A fellépők között köszönthették Mészáros János Elek és  
a Cantores Ecclesiae Rézfúvós Zenekarát. 

Fadd 

 

 

Faddon az élet amúgy is mozgalmas, hiszen sokan veszik az 
irányt Fadd-Domboriba a vízpart nyújtotta kikapcsolódás mi-
att, vagy egy-egy verseny kapcsán. Júliusban a Toronyfutásra 
érkeztek a sportolók, míg augusztus 14-én megrendezték a 
II. Fadd-Dombori Amatőr Strandröplabda Kupát, valamint 
augusztus 15-én az Amatőr SUP Kupát, amelyen gyermekek, 
felnőttek egyaránt összemérhették tudásukat.
A zenei program palettáját a Nyáresti koncertek sorozata színe-
sítette, de az ősz beköszöntével a Szüreti Nap sem maradt el 
szeptember 25-én. A hagyományos szüreti felvonulás mellett 
fellépett a Bogyiszló zenekar, a Gubbantós Hagyományőrző 
Néptánc Együttes és a faddi néptáncosok is.

Györköny 
Györköny a pincéi mellett méltán híres programjai kapcsán. 
Hónapról-hónapra, hétről hétre készülnek, igazi aktív közös-
ségként szervezik eseményeiket, így felsorolni is nehéz azokat.
A XXXVII. Nemzetiségi- és Falunapot augusztusban tartották, 
amely három napig szolgáltatott programot az érdeklődőknek. 

Az első napon a Szőlőtőkék Istene Deutsche Bühne színház 
előadása volt látható, a második napon fakanalat ragadtak az 
„üstökösök” főzőversenyre jelentkezők, de a futball kedvelők 
sem panaszkodhattak, hiszen a foci kupa során győztest is 
hirdethettek. Szintén ezen a napon avatták fel a Györkönyi 
borászok emlékére állított szobrot is. A fellépők hosszú sora  
pedig mind azt szolgálta, hogy a kiérkezők egész nap jól szó -
rakozhassanak, így a XIV. Nemzetiségi napi bortúra zenei 
aláfestéssel a Sisha Cafe Medina fellépésével zajlott, de volt 
twirling bemutató és előadással készült a Dornröschen Tánc-
csoport, a Glöckner János Német Nemzetiségi Tánccsoport, a 
Human Brass Band Szekszárd, a Pincehegyi Cimborák is. Az 
estét Sramli King’s, és bál zárta.
Szeptember 12-én a VIII. Mikrotérségi Kórustalálkozónak 
Györköny adott otthont. Az Idősek Világnapja alkalmából 
pedig ünnepséggel készültek, október 9-én a Művelődési Ház-
ban. Beszédet mondott Braun Zoltán polgármester és Kasza 
Gábor Evangélikus lelkész, majd műsort adott Fenyvesi Gá-
bor és Deli Orsolya.

Cikkünket folytatjuk következő lapszámunkban.

Augusztus 7-én tartották a faddiak a Bartal parkban Falunap-
jukat. Az aktív kikapcsolódást kedvelők örülhettek, hiszen 
volt gyermek horgászverseny, kispályás foci, habparty, de még 
a Jerusalema tánckihívásra is hívogatták az érdeklődőket. A 
Berek Brothers előadása, nosztalgia diszkó pedig szórakoz-
tatta a zenekedvelőket, amíg a gyermekeket kézműveskedés, 
arcfestés, körhinta, ugrálóvár, trambulin várta. A szervezők a 
tájékoztatás lehetőségét megragadva pedig helyet biztosítottak 
a Paks II tájékoztató sátrainak is.



született 6940 MW (15 perces) értéken, 30,2 Celsius-fok na-
pi átlag hőmérséklet mellett. Ez az új csúcsérték pedig bár-
mikor megdőlhet.
A fenti értékből a villamosenergia-import 2614 MW volt, 
azaz az elfogyasztott áram több mint 37 százaléka külföldről 
érkezett! Ami érdekes és új, az az új nyári csúcsérték, amely  
mindössze 179 MW-tal marad el az idén február 11-i 7119 
MW-os téli rendszerterhelési csúcstól. Ebben a hazai gazdaság 
berobbanása mellett most döntő szerepet játszott a tartós 
hőség miatti klíma- és hűtőberendezés-használat. Ez végül 
is jó, hiszen jelzi az életszínvonal emelkedését, ugyanis egyre 
többen engedhetik meg magunknak a légkondicionális ké-
nyelmét és a magasabb áramszámlát. 

A csúcs idején az időjárásfüggő megújulók nem álltak  
a helyzet magaslatán
A hazai rendszerirányító, a MAVIR (15 perces) nettó ada-
tai alapján az új csúcs időszakában az atomerőmű stabilan 
1837 MW-ot, a szenet használó Mátrai Erőmű 529 MW-ot, 
a különböző gázerőművek pedig 1086 MW teljesítményt biz-
tosítottak. A szélerőművek a rekkenő hőségben, amikor jó-
formán szellő sem rebbent, ténylegesen mindössze 59 MW 
teljesítményt adtak, holott 320 MW a beépített kapacitásuk. 
Gondolnánk, hogy a hazai naperőművek legalább csúcsra jár-
tak.  Mégis azt látjuk, hogy amikor égető szükség lett volna az 
általuk termelt áramra, mindössze 158 MW-tal szerepeltek a 
termelésben, holott az ellenzéki politikusok által büszkén em-
legetett beépített teljesítményük, az 1600 MW már közelíti 
a paksi blokkok együttes teljesítményét. A háztartási méretű 
naperőművek is hasonló arányú, töredék teljesítményt adtak. 
Ez alapvetően abból adódik, hogy 19 óra körül a napsugarak 
beesési szöge már sokkal alacsonyobb, ezért a napelemek már 
csak a névleges teljesítményük töredékére képesek. Az igazság-
hoz az is hozzátartozik, hogy a forróság sem tett jót a napel-
emeknek, miután a kánikulában visszaesik a teljesítményük. 
Ezek a tények is azt mutatják, hogy időjárásfüggő megújulók-
kal ellátásbiztonságot nem lehet garantálni!
Ezért is volt szükség a 2614 MW importra, hiszen az 
időjárásfüggő megújulók beépített kapacitásának csak 11 

százaléka állt rendelkezésre az új nyári csúcs idején. A többi 
hazai erőmű – víz, biogáz stb. – mintegy 220 MW össztelje-
sítményt biztosított, ami az importhoz viszonyítva elenyésző.  
Az új, nyári fogyasztási csúcs is megmutatta, hogy a növekvő 
hazai villamosenergia-igényeket és az egyre gyakrabban 
előforduló csúcsigényeket csak akkor lehet biztonságosan 
kielégíteni, ha újabb zsinóráram termelésére alkalmas 
erőművek is épülnek Magyarországon. 

Ez a jelentős fogyasztásnövekedés és az új nyári rendszer -
terhelési csúcs is arra enged következtetni, hogy az idei 
évben és a jövőben is joggal számolhatunk további növeke-
déssel. A jövőbeli igények kielégítése érdekében feltétlenül 
szükség van olyan alaperőművekre, amelyek az időjárástól 
függetlenül képesek télen-nyáron, éjjel-nappal és minden 
másodpercben klímabarát villamos energiát termelni. A 
Paks II. Atomerőmű két VVER-1200 típusú blokkja ezt a 
célt fogja szolgálni, de mellette még további erőművek épí-
tésére is szükség van a kitűzött hazai célok elérése érdeké-
ben. Természetesen szükség van a naperőművek további 
fejlesztésére is, de ezeket időjárás- és napszakfüggőségük 
miatt reálisan kell tudni értékelni. 

Hárfás Zsolt

Növekvő áramfogyasztás
Az idei év első félévében, januártól június végéig, a hazai villa-
mosenergia-fogyasztók összességében közel bruttó 23,4 TWh 
villamos energiát használtak el, amely érték már közel 5,5 
százalékkal meghaladta a tavalyi hasonló időszak értékét, an-
nak ellenére, hogy 2020 szökőév volt. Sőt, ha a járvány előtti 
év (2019) első hat hónapjához viszonyítjuk az idei év első 
félévét, akkor is közel 2 százalékos fogyasztásnövekedést látha-
tunk.
Az első félévben a valós fogyasztásnövekedés még ennél is 
nagyobb lehetett, hiszen a beépített napelemes háztartási ter-
melőegységek által megtermelt és helyben elfogyasztott vil-
lamos energia mennyisége közvetlenül nem jelennek meg a 
rendszeradatok között. Ráadásul nem is kis tételről van szó, 
ugyanis 2020 végére e háztartási naperőművek beépített ka-
pacitása már elérte a közel 720 MW értéket. Ebben az 
időszakban, az idei év első hat hónapjában az import mértéke 
26 százalék volt, ami továbbra is súlyos ellátás- és nemzetbiz-
tonsági kockázatot jelent.

Az adatok azt mutatják, hogy ebben az időszakban a hazai vil-
lamosenergia-termelés közel 50 százaléka továbbra is Paksról 
származott, hiszen a nettó adatok szerint a Paksi Atomerőmű 
közel mintegy 8 TWh villamos energiát termelt. Ezzel szem-
ben a hasonló beépített kapacitással rendelkező, ipari méretű 
naperőművek 1,2 TWh-t. Ez is azt mutatja, hogy abszolút 
megtévesztőek azok a nyilatkozatok, amelyek kizárólag ar-
ról szólnak, hogy a hazai naperőművek beépített kapacitása 
már elérte a Paksi Atomerőmű teljesítményét. Ugyanis egy 
atomerőmű például éjszaka, hajnalban és felhős időben is 
képes villamosenergia-termelésre, miközben a naperőművek 
nem. 

Növekvő csúcsigények
Az idei nyár kánikulában sorra dőltek meg a hazai nyári áram-
fogyasztási csúcsok. 2019. június 27-én 23,1 Celsius-fokos 
napi átlaghőmérséklet mellett még csak 6633 MW volt ez az 
érték. Idén június 24-én 19 óra körül – az előző napok csú csai  
után (6660 és 6814 MW)- újabb nyári rendszerterhelési csúcs 

ATOMERŐMŰ

6 / TEIT HÍREK TEIT HÍREK / 7

ATOMERŐMŰ

Hazai csúcsdöntések
.Jelenleg azt láthatjuk, hogy a koronavírus-járvány miatt a tavalyi, éves szinten minimális villamosenergia- 
fogyasztás csökkenése már a múlté, hiszen a felelős kormányzati beavatkozások és ösztönzök hatására a ma 
gyar gazdaság erőteljes növekedésnek indult, valamint az ipar és az emberek is egyre több áramot használnak. 

2021. június 24-én Kismaroson a hőmérő 19 óra környékén is még mindig 33⁰C hőmérsékletet mutatott
Fotó: Hárfás Zsolt

Az újabb nyári rendszerterhelési csúcs pillanata
Forrásadat: MAVIR
Ábra: Hárfás Zsolt

Folytatás az  1. oldalról 

A Társadalmi Ellenőrző, Informáci-
ós és Településfejlesztési Társulás  
Ellenőrző Bizottsága a Paksi Atom-
erőmű területén tett látogatást ok-
tóber 13-án.
A bizottság célja, hogy ismerjék az 
erőmű minden munkaterületét, azon 
tevékenységeket is, amelyek bár nem 

szorosan kapcsolódnak a nukleáris 
termeléshez, de az üzemműködés  
biztonságát hivatottak szolgálni. 
A látogatás során a bizottság tagjai 
megismerhették a védett vezetési 
pont kiépítését, valamint működését 
és az atomerőmű saját tűzoltóságát 
is. Betekintést nyertek továbbá a 

gépjárműszerek  felszereltségébe,  il -
letve a tűzoltó laktanya mindennap-
jaiba.  
Nagyon fontos tapasztalat volt a bi-
zottság számára az erőmű nyitottsá-
ga, valamint a biztonságos működés 
szem előtt tartása!

A PAKSI ATOMERŐMŰBEN JÁRT A TEIT
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Folyamatos a munka a Paks II. 
Atom erőmű építési-szerelési 
bázisán
A két új paksi blokk megtervezése, létesítése komplex feladat. Az építkezést az ahhoz szükséges anyagokkal, 
szerkezetekkel, berendezésekkel egy hatvan hektáros építési-szerelési bázis szolgálja ki. A felvonulási terület-
nek is nevezett bázis több helyszínén párhuzamosan folyik a különböző kiszolgáló létesítmények kivitelezése.  

uma. Ez az épületegyüttes, amely az 
elmúlt év végén megkapta az építé-
si engedélyt, hat létesítményből áll: 
homokfúvó- és fémbevonó-épületből, 
valamint festőműhelyből, raktárakból 
és öltözőépületből. 
Szeptemberben a Paks II. munkatár-
sai birtokba vették a leendő blokkok 
közvetlen szomszédságában felépült 
Erőmű-beruházási Központot. A kétsz-
intes, konténerekből épült irodaépület-
ben mintegy háromszázan dolgoznak. 
A konténer-irodaházak ugyanazt a 
komfortot nyújtják, mint a hagyomán-
yos épületek, de költséghatékonyabbak. 
Az épület előtt kerékpártárolót, par-
kolót alakítottak ki, valamint az udvar 
parkosítása is megtörtént. 

A klímabarát hazai termelés fenn-
tartására szolgáló Paks II. projekt kereté-
ben az atomerőmű ipari területétől 
északra fekvő építési-szerelési bázison 
sürögnek-forognak a munkagépek. 
Több kiszolgáló épület kivitelezésén 
dolgoznak az orosz fővállalkozó ál-
tal hirdetett nemzetközi tendereken 
kiválasztott alvállalkozók. A 60 hektáros 
úgynevezett felvonulási terület szolgál-
ja ki az atomerőmű építését az ahhoz 
szükséges anyagokkal, szerkezetekkel, 
berendezésekkel. 
Lesznek itt – a teljesség igénye nélkül so-
rolva – igazgatási és kiszolgáló épületek, 
szerelő komplexumok, szállítási létesít-
mények, betonkeverő üzem, acél- és 
betonacél szerelő üzem, villamosszerelé-
si, korróziógátló munkálatok komplex-
uma vagy éppen légtechnikai üzem. 
Az építési-szerelési bázison több he-
lyszínen, párhuzamosan folyik a 
munka. A terület közepén acél- és 
betonacél-összeszerelő üzem épül. 
Ezekben az épületekben több mint 
300 szakember évi mintegy 45 ezer 
tonna fémszerkezet gyártásáról fog 
gondoskodni. A szomszédos fes-
tőműhelyben évente több mint 400 
ezer négyzetméternyi felületet festenek 
vagy kezelnek majd. A betonüzem két 
keverőberendezése egységenként három 
darab 500 tonnás cementsilóval és két 
adalékanyagsilóval évi 300 ezer köb-
méter betonszükségletet lesz képes 
kiszolgálni.
A következő hónapokban további 
épületek kivitelezése kezdődik meg a 
felvonulási területen. Ezek egyike a 
korróziógátló munkálatok komplex- Az Erőmű-beruházási Központ korszerű konténerépülete

Dolgoznak a munkagépek az építési-szerelési bázison

Épülnek az acél- és betonacél-összeszerelő komplexum épületei

hogy...
Magyarországon a legolcsóbb az áram  
az EUban?
Az Európai Unióban egyre nagyobb terhet  
ró a lakosságra a növekvő rezsiköltség. 
A háztartások a 2008as árakhoz képest  
közel 37 százalékkal fizettek többet az  
áramért, a gáz pedig nagyjából 10 százalékkal 
került többe az idei első fél évben.  
A lakosságnak kiszámlázott díjak több mint 
egyharmadát tették ki az adók és illetékek: 
ezek aránya az áram esetében a fizetendő 
összeg 39 százaléka, a földgáz esetében pedig 
36 százaléka volt. Az áram és a gáz  
nagykereskedelmi ára az utóbbi hónapokban 
meredeken emelkedett.
Euróban kifejezve az áram lakossági átlagára 
Magyarországon (ahol a megtermelt villamos 
energia mintegy fele a Paksi Atomerőműből 
származott) volt a legkisebb az idei első fél 
évben: 100 kilowattóránként 10 euróval. 

Forrás: paks2.hu
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Június közepéig 3 etapban összesen 270 
darab kiégett fűtőelemet tároltak be 
a szakemberek a KKÁT-ba – március-
ban a 3. blokkról, áprilisban az 1. blok-
król, míg júniusban a 4. blokkról 90-90 
darabot. Így eddig összesen 10 207 ka-
zetta került a tárolóba. A tervek szerint 
ez a szám további 90 darabbal emelke-
dett volna szeptemberben, azonban az 
utolsó betárolás folyamán a dugóemelő 
berendezés működése során rendellenes-
séget tapasztaltak. 

– A hiba elhárítása megtörtént, a betáro-
lás sikeresen befejeződött, de az a döntés 
született, hogy a júliusban esedékes éves 
nagykarbantartás során a dugóemelő be-
rendezést szétszereljük, és a hiba fel-
tárást követően a szükséges intézkedéseket 
megtesszük – ismertette a nem várt hely-
zet körülményeit Bara László. – Szétsze-
reléskor a hajtómű csigakerekén kopást ta-
pasztaltunk, és úgy döntöttünk, hogy az 
üzembiztonság érdekében a hajtóművet 
ki kell cserélni. Miután az új hajtómű, il-
letve a szükséges engedélyek várhatóan 
csak november elején állnak rendelkezésre, 
az MVM Paksi Atomerőmű Zrt. illetékes 
vezetőivel egyeztetve úgy határoztunk,  
hogy a tervezett 2. blokki betárolást átüte-
mezzük a jövő évre.
A lezajlott betárolásokat követő úgyne-
vezett safeguard ellenőrzések az EURO-
ATOM, a Nemzetközi Atomenergia  
Ügy nökség (NAÜ) és az Országos  
Atom energia Hivatal (OAH) közre mű-
ködésével megtörténtek. Az ellenőrzés 
során eltérést a hatóság nem állapított 
meg. Júniusban az OAH szintén lefoly-
tatta az 5 évenkénti átfogó biztosítéki 
ellenőrzést, amely során kiemelte a ta-
pasztalt jó gyakorlatot és néhány javasla-
tot is megfogalmazott.
Év elején a szakemberek végrehajtották  

a konténer szállító kocsival és az üzem-
anyagkazetták mozgatására szolgáló átra-
kógéppel kapcsolatos rekonstrukciós és 
javítási munkálatokat. Április, május 
hónapokban megtörtént az emelő be-
rendezések karbantartása és szerkezeti 
vizsgálata. 
– A karbantartási ciklusok racionalizá-
lásával sikerült elérnünk, hogy évi négy  
alkalom helyett kettőre csökkentsük a kar-
bantartások számát. A 2021 évi kis kar-
bantartást februárban végrehajtottuk. Az 
ezt követő inaktív próbát sikeresen elvégez-
tük – emelte ki az üzemvezető. Szintén 
a karbantartásokkal kapcsolatos, hogy  
a karbantartást támogató, új CMMS 
szoftver tesztelése során feltárt prob-
lémák javítása megtörtént, így a június- 
július hónapokra betervezett éves 
nagykarbantartás során már a szoftver  
használták. A működtetés során szer-
zett tapasztalatok alapján a módosítási  
javaslataikat megküldték a szoftver fej-
lesztőjének.
Végezetül kiemelte, hogy olyan fon-
tosabb átalakítási munkák is halad-
nak jelenleg, mint a földrengés moni-
torozó rendszer átalakítása, a Nitrogén 
monitoring rendszer átalakításának és a 
KKÁT egységes mérőrendszer kommu-
nikáció kialakításának tervezése.

Telephelyi összegző – KKÁT
A Paksi Atomerőmű 3 blokkjának kiégett fűtőelemeit tárolták be ebben az évben a Kiégett Kazetták Átmeneti 
Tárolójába (KKÁT), és az ezt a folyamatot követő safeguard ellenőrzések is lezajlottak. Erről és az évben eddig 
elvégzett tevékenységekről számolt be Bara László, a KKÁT üzemvezetője. 

Bara László

Évek óta az egyik legnépszerűbb őszi programnak számító 
Múzeumok Őszi Fesztiválján (MŐF) idén is részt vett az 
AEM, ám számos szempontból megújult formában. A hagyo-
mányos „Múzeumtól múzeumig” program idén nem vonat-
tal valósult meg a Paksi Városi Múzeum és az atommúzeum 
között, a két intézmény egymással együttműködve, de külön  
programelemekkel várta az érdeklődőket. A 2021. szeptem-
ber 25-i rendezvényt az AEM idén a paksi Gesztenyés úton 
tartotta meg, ahol a MŐF országos tematikájához igazod-
va az elengedés különböző módjait sorakoztatta fel. A vállal-
kozó kedvűek ismét részt vehettek a múzeum Atomerőmű 
Tűzoltósággal közös kalandján, a plüssmaci mentésén, de 
felölthették a lánglovagok speciális ruháját is, vagy a legendás 
Bronto emelőkosaras tűzoltóautóval az égig érhettek. 
A csillagokat nemcsak különleges járművel, hanem az Utazó 
Planetárium műsorával is el lehetett érni, de megismerked-

hettek a látogatók további különleges járművekkel és az in-
teraktív tudáskapszulával is, amelyhez kvíz is tartozott. 
Kézműves-foglalkozás, az ÉdesCake macaronozó finomságai 
és ragyogó napsütés várt kicsiket és nagyokat egyaránt a szep-
temberi szombat délutánon, ahol a múzeum Paks FM-mel 
közös játékának szerencsés nyertesei ajándékcsomagot is kap-
tak. 
Elstartolt a Nyomaték című YouTube-sorozat is, amelynek 
epizódjait lejátszási listába rendezve találják az érdeklődők. Az 
epizódok főszereplői az AEM és a Paksi Atomerőmű külön-
leges járművei, mint például a FAUN vontató. 
A magyar tudomány ünnepe, az Éjszakák Éjszakája csak két 
példa azon országos programok közül, amelyeken az Atom-
energetikai Múzeum idén is részt vesz, érdemes tehát a friss 
hírekért és új tartalmakért követni a múzeumot mind a Face-
bookon, mind pedig saját hivatalos YouTube-csatornáján.

Színes ősz a múzeummal
Az Atomenergetikai Múzeum (AEM) ősszel is számos izgalmas programmal készül, amelyek garantálják 
az üde színfoltot az egyre rövidebb és szürkébb hétköznapok között. Az online tartalmak is új lendületet 
vesznek, különlegességek egész tárháza várja az érdeklődőket. 

Fotó: Bodajki Ákos

BESZÁMOLÓT TARTOTT AZ RHK
Megtartotta negyedéves beszámolóját a TEIT települések 
városvezetőinek a Radioaktív Hulladékokat Kezelő Non-
profit Kft. 2021. szeptember 27-én Pakson.
Kereki Ferenc, az RHK Kft. ügyvezető igazgatója tájékoztat
ta beszámolójában a társulás polgármestereit a nukleáris 
létesítmények elmúlt negyedévében történt aktualitása
ikról. A találkozó során részletes információkat kapott a 
TEIT a Kiégett Kazetták Átmeneti Tárolójának bővítési 
munkálatinak fázisairól, készültségi szintjéről.
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Polgármesterek, akik számára  
a Duna bal partja  

mindig is az otthont jelentette

Mindannyian a Duna bal partján szület-
tek és igazi lokálpatrióták, akik azért te-
szik a dolgukat nap mint nap, hogy az  
általuk vezetett település fejlődjön, szé-
püljön. Van, aki a természetvédelmet,  
van, aki a közösségépítést, a belső építke-
zést tűzte zászlajára. Ami szintén kö zös 
bennük, hogy az ajtajuk mindig nyi t  va 
áll a helyiek előtt.

Mindig is az vezérelte, hogy 
másoknak segítsen! 

Vargyas Mihály, Dunaszentbenedek  
pol gármestere egy tősgyökeres, helyi  
családból származik. „Itt születtem, és 
itt is nőttem fel. A településen a mi csa-
ládunkat mindenki ismerte, és mindig is 
azt láttam, hogy a szüleim, akinek csak 
tudtak, segítettek” – kezdte a történetet a 
polgármester. 
Vargyas Mihály igazi lokálpatrió-
tának vallja magát. Szakmát Kalocsán  
szer zett, lakatosnak tanult. „Sokáig dol-
goz tam az eredeti hivatásomban Duna-

szentbenedeken, majd Géderlakon. Később  
mezőgazdasággal is foglalkoztam. 1979-  
ben nősültem meg, majd a házasságunk-
ból két gyermek született: László és Anett. 
A család és a munka mellett mindig is fon-
tos volt számomra, hogy segítsek másoknak. 
Egyrészt a szüleimtől látott minta miatt, 
másrészt hívő emberként is szerves része 
volt ez az életemnek.”
Éppen ezért, amikor megkeresték, hogy  
legyen a helyi képviselőtestület tagja, 
dol gozzon a településéért, nem is gon-
dolkodott sokáig a válaszon. „Akkoriban 
többen is nyugdíjba mentek a képviselőink 
közül, így egyszerre fiatalodott meg a 
testület. Ebbe kerültem be én is 1998-ban. 
Ráadásul rögtön fel is kértek, hogy legyek 
alpolgármester. Így kezdődött a közéleti 
szerepvállalásom.”  
Vargyas Mihály nyolc évig volt a tele-
pülés alpolgármestere, majd 2006-ban, 
az akkor leköszönő polgármester, Füri 
Bálint bíztatására elindult ő is a válasz-
táson. „Nem számítottam rá, hogy én ka-
pom a legtöbb szavazatot. Hatan indul-
tunk akkor a polgármesteri székért, éppen 
ezért meglepett, amikor felhívtak a válasz-
tás estéjén, hogy gratulálnak. Bevallom 
őszintén, nagyon jó érzés volt, hogy a tele-
pülés lakóinak többsége nekem szavazott 
bizalmat. Ez az, ami azóta is motivál!”
A nyolcszáz lelket számláló Dunaszent-
benedek polgármestere ma már elége-
detten néz végig az egyre szépülő utcá-
kon. „Az önkormányzat, a parókia és 
az óvoda felújítása is fontos cél volt szá-
munkra. Most az iskola külső homlokza-
ta a következő feladatunk. Ez is régi álom 
volt, de természetesen marad feladat a 
következő polgármester számára is. Öröm-
mel teszem a dolgom, szeretek a falunkért 
dolgozni, jó érzés végigmenni az utcákon, 
és látni azt, hogy mi minden valósult meg.” 
Az egyik legutóbbi büszkesége a katoli-
kus templomhoz kapcsolódik. A nyáron 
ugyanis sikerült pótolniuk a település 

hiányzó harangját. „Gyerekként jártam 
először a templomunk tornyában, ahol 
egykor három harang lakott. Az egyiket 
azonban a háborúban elvitték. Nagy 
öröm számomra, hogy ma már ismét 
három harang szólal meg a toronyban.”
Vargyas Mihály elárulta, az ajtaja állan-
dóan nyitva áll a helyiek előtt. Bár a 
következő választáson már nem akar 
elindulni, de addig még nagyon sok 
tervét szeretné valóra váltani, amivel 
gyarapíthatja, gazdagíthatja Dunaszent-
benedeket. 

A belső építkezésben rejlik a 
közösség ereje 

31 éve áll a település élén Ordas pol-
gármestere, Szabó Zsolt. Ezer szállal 
kötődik szülőfalujához, hiszen a család 
az 1700-as évekre visszavezethetően is 
ezen a területen élt. „Őseim generációkon 
keresztül földműveléssel foglalkoztak, sőt 
a családi legendáriumban fennmaradt az 
a történet is, mely szerint a dédapámnak 
már volt cséplőgépe, ami abban az időben 
bizony óriási dolognak számított” – idézte 
fel Szabó Zsolt.
Gyerekként a mozgás volt a lételeme, 

focizott a helyi csapatban, a maratont 
négyszer is lefutotta. „A sport szereteté-
nek köszönhetően testnevelő tanár lettem. 
Húsz évig tanítottam Géderlakon, nagyon 
szerettem gyerekekkel foglalkozni”- tudtuk 
meg a polgármestertől. 
A közösségi életbe már 17-18 éves ko-
rában bekapcsolódott. Az idősebbek lát-
ták, hogy az elszántságával maga köré 
gyűjti a fiatalokat, de nemcsak velük, 
hanem minden korosztállyal szót ért. 
„Csupán 26 éves voltam, amikor megke-
restek azzal, hogy alkalmasnak tartanak 
arra, hogy a település vezetője legyek. Így 
elindultam a választáson, hiszen a közös-
ségért érzett tenni akarás mindig is moti-
vált. Éppen 31 esztendeje ennek.” 
A település vezetése mellett Szabó Zsolt 
a kétezres évek elejéig tanított. „Rá kel-
lett jönnöm, hogy ha kicsi is a falu, akkor 
is teljes odaadást kíván. Főállásban csalá-
di gazdálkodó lettem, és azóta társadal-
mi funkcióban viszem tovább a polgár-

mesterséget. Így több időm marad a fa-
lura.”
Az elmúlt 31 év során polgármesterként 
is időről időre meg kellett újulnia, 
hiszen nyílván más kihívásokra kell 
meg oldást találnia napjainkban, mint 
két-három évtizeddel ezelőtt. Az alapér-
tékek azonban ma is ugyanazok, mint 
amikor először megválasztották. „Hitben  
neveltek a szüleink, és olyan elvek men-
tén, amiben az adott szónak súlya volt. 
A felelősségérzet fontos részévé vált a gon-
dolkodásunknak, és mind a mai napig az 
is maradt.”
Mire a legbüszkébb az elmúlt évek hosz-
szú sorából? Többek között a megújult, 
utak ra, járdákra, épületekre, a megvaló-
sult sportpályára, valamint arra is, hogy 
még mindig működik óvoda és iskola a 
négyszázötven fős Ordason. „Virágosí-
tunk, parkosítunk, szépül a település, de 
úgy gondolom, nem csak az a lényeges,  
hogy külsőleg fejlődünk. A belső építkezést 

is nagyon fontosnak tartom. A közösség vá-
gyik a közös programokra, minden évben 
rendezünk legalább hat-hét közösségépítő 
megmozdulást. Figyelünk egymásra, és 
felelősséget vállalunk egymásért.”
A következő időszakban szeretnék Or-
das kapuit kitárni a turisták előtt is. „Ez 
egy nagyon szép kis falu a Duna mellett. 
Különleges bája és atmoszférája van. Sze-
retnénk ezt megmutatni a békére, nyuga-
lomra vágyó turisták számára is. A ter ve-
ink között szerepel, hogy bekapcsolódunk  
a falusi turizmusba, többek között a 
horgászokra és a kerékpárosokra fókuszál-
va” – tette hozzá a polgármester, aki ma-
ga is szívesen sétál a Duna-parton és 
biciklizik a környékben a feleségével. A 
háromgyermekes Szabó Zsolt idén lett 
nagypapa, megszületett ugyanis lányuk 
első gyermeke. A családcentrikus pol-
gármester örömmel árulta el azt is, hogy  
esküvőre készülnek, nagyobbik fiuk  
ugyanis ősszel nősül. 

Ismerjük meg egymást
Új sorozatot indítunk, amelynek köszönhetően a TEIT települések polgármestereit ismerhetjük meg jobban. 
Az idei lapszámok során minden településvezetőre sor kerül. Októberi lapunk ezúttal a Duna bal partjára 
látogatott el, de hamarosan teljes körképet kaphatunk, senki se marad ki.

Vargyas Mihály Szabó Zsolt

A Társadalmi, Ellenőrző, Információs és Településfej-
lesztési Társulás (TEIT) településeinek polgármesterei 
szeptember 29-én üléseztek Géderlakon, ahol a tárgyalt 
napirendi pontok között szerepelt többek között a társu-
lás költségvetésének módosítása, amely az év közben 
bekövetkezett változások átvezetését jelentette. 

Döntés született arról is, hogy ha a járványügyi helyzet 
lehetővé teszi, november 25-én tartja a kötelező éves 
közmeghallgatását a társulás, Kalocsán. A társulás tagjai 
és meghívottjai továbbá meghallgathatták Vincze Bálint 
természetfotós beszámolóját a nyáron nagy sikerrel meg-
rendezésre került, gerjeni gyermek fotótáborról. 

GÉDERLAKON ÜLÉSEZETT A TEIT
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A harmadik alkalommal megszervezett rendezvényen 756 ez-
er forintot sikerült gyűjteniük a megjelenteknek. Az ered-
ményhirdetést követően Dr. Németh Csaba, a Tolna Megyei 
Balas sa János Kórház főigazgatója átvette az összeget és az 
ese ményt tanúsító emléklapot is Romhányi Károly, Gerjen 
polgármesterétől.
A TEIT is kiállt egy csapattal, így a Paksi Atomerőmű –  
PADOSZ, a PIP Nonprofit Kft., az új blokkok építésével 
megbízott orosz fővállalkozó, a Tolna Megyei Önkormányzat, 
a Tolna Megyei Rendőr-főkapitányság, Tolna Megyei Kataszt-
rófavédelem, a Tolna Megyei Balassa János Kórház és a média 
csapataival közösen léptek a pályára, hogy kiderüljön idén kié 
lesz a torna bajnoki címe.
A nap fő célja a jótékonyság volt, másodsorban az együtt 

eltöltött idő az egészségmegőrzés jegyében, de természetesen a 
jelképes bajnoki cím is gazdára talált:

I hely: PIP Nonprofit KFT.

II hely: Paksi Atomerőmű – PADOSZ

III hely: Tolna Megyei Rendőr-főkapitányság

Romhányi Károly, Gerjen polgármestere elmondta: „Ez a si-
ker nem jöhetett volna létre, ha minden résztvevő és meghívott 
nem állt volna azonnal az ügy mellé és támogatja a rendezvényt. 
Köszönjük, hiszen ezt az eredményt csak együtt érhettük el, így 
hálás vagyok, hogy mellénk álltak a résztvevők. Ez a program a 
jótékonyság mellett az egészségmegőrzésről is szólt, illetve az élet 

különböző területén dolgozó (rendvédelem, egészségügy, közigaz-
gatás, nukleáris terület) szakembereknek lehetőséget nyújtott ar-
ra, hogy jobban megismerjék egymást és a későbbiekben a térség 
fejlődése érdekében az ismeretségeknek köszönhetően még össze-
hangoltabban tevékenykedjenek. Gerjen örömmel otthona az 
előremutató eseményeknek, megmozdulásoknak, így szívesen fo-
gadtuk a csapatokat, vendégeket most is.”
A TEIT elnöke, dr. Filvig Géza fontosnak tartja, hogy a társu-
lás tagjai hasonló kezdeményezéseken is aktívan kivegyék ré-
szüket, hiszen ezek az alkalmak nemcsak remek lehetőség a 
tagoknak is találkozni, hanem a térségben közösen segíthetik 
a jó célok elérését.

A jó ügy érdekében lépett  
pályára a TEIT is
Az elmúlt évekhez hasonlóan jótékonysági labdarúgótornát szervezett Gerjen Község Önkormányzata 
„3000-es torna” néven 2021. október 2-án, szombaton. A rendezvény teljes bevételét a Tolna Megyei Balassa 
János Kórház gyermekekkel foglalkozó alapítványának ajánlották fel.

Egy nemzetközi online sajtótájékoz-
tatóhoz csatlakozott a TEIT, amelyet 
az orosz Rosenergoatom szervezett.
2021. október 6-án és 7-én nyilvános 
ökológiai expedíciót tartottak az  
orosz úszó atomerőműben és a csu-
kotkai autonóm területen fekvő Pe-
vek városában, melynek célja az  
orosz tervezésű atomerőmű üzemel-
tetésének vizsgálata volt környezet-
biztonsági szempontból. 
Az expedíció során egy nemzetközi 
független bizottság szakemberei és 
ökológusok dozimetrikus és mete-
orológiai méréseket végeztek az 
atomerőmű és Pevek városának 
területén található speciális beren-
dezéseken, valamint összehasonlí-
tották a kapott eredményeket a 
környezetmeg�gyelő  laboratórium 
eredményeivel. A vizsgálat során 
mindent rendben találtak, amelyről 

a tanúsítványt is megkapta az erőmű.
Az expedíció alatt elért adatok kerül-
tek bemutatásra a nyilvánosságnak.  
A TEIT polgármesterei pedig vélemé-

nyezhették a látottakat, illetve felte-
hették felmerülő kérdéseiket a kör-
nyezetvédelmi vizsgálat kapcsán.

ONLINE  
KAPCSOLATTARTÁS
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